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Protokół XXXV/22 
XXXV Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 29 listopada 2022 r. 
 

Obrady XXXV Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 1000 i trwały do godz. 1135. 
 

Miejsce obrad Sala widowiskowo – koncertowa w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki. 
 

Radni obecni na sali obrad: 
1. Bartoszewicz Witold 
2. Dębski Jacek 
3. Kłoczko Wiesław 
4. Król Jan 
5. Krzykwa Janusz 
6. Kwiatkowski Romuald 
7. Naruszewicz Piotr 
8. Olszewski Jan 
9. Ostapowicz Ewa 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk 
12. Słowikowski Piotr 
13. Staniszewski Leszek 
14. Sutuła Antoni 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Andrzej Szymulewski 
Zastępca Wójta Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Raczkach – Pan Marek Cieśluk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Paraolimpijczyk, tenisista stołowy – Pan Rafał Czuper 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Mariusz Putra 
Redaktor serwisu Suwałki24 - Pani Justyna Brozio 
Sołtysi wsi wg załączonej listy obecności do protokołu.  
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram XXXV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki Pana Andrzeja 
Szymulewskiego, Zastępcę Wójta Gminy Panią Ewę Konstantynowicz, Skarbnika Gminy Panią 
Agnieszkę Grzędzińską, Radcę prawnego Pana Jerzego Lewczuka, Kierownika Referatu Gospodarki 
Komunalnej  
i Inwestycji Pana Mariusza Zalewskiego, Paraolimpijczyka, tenisistę stołowego Pana Rafała Czupra, 
Panią Małgorzatę Czuper, Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej Pana Mariusza Putrę, Dyrektora Szkoły 
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Podstawowej w Raczkach Pana Marka Cieśluka, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników 
Urzędu Gminy i wszystkich obecnych na Sesji. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski oddał głos Wójtowi Gminy Raczki. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – powitał obecnego na Sesji Rady Gminy Pana Rafała Czupra 
łącznie z jego mamą Panią Małgorzatą Czuper i wyjaśnił powód jego zaproszenia. Stwierdził, że Pan 
Rafał jest wielką, wspaniałą osobowością, który jest porządnym, komunikatywnym człowiekiem  
a przede wszystkim naszym mieszkańcem. Od lat reprezentuje nasz kraj, w mikroskali Podlasie, jak 
również naszą Gminę na zawodach sportowych w tenisie stołowym. Pan Rafał dzięki swoim 
umiejętnościom trzyma formę, zdobywa medale dla naszego kraju, jako Wójt śledzę Pana Rafała karierę 
sportową i od lat, czy to z Mistrzostw Świata, Mistrzostw Europy nigdy nie przyjechał do Polski bez 
medalu. Nadmienił, że jest osobą, która nigdy się nie poddaje i zawsze dąży do celu.  
Ponadto Pan Wójt w imieniu swoim i samorządu, Radnych i mieszkańców podziękował Panu Rafałowi 
Czuper za wszystkie uzyskane osiągnięcia, i że, jako mieszkaniec naszej małej społeczności, za jej 
reprezentowanie na arenie światowej. Nadmienił, że w pamięci utkwił jeden z dialogów, podczas, którego 
dziennikarz pyta skąd pochodzi a Pan Rafał, wtedy On odpowiedział, że: „jest z Polski, z Raczek,  
z Północno Wschodniej Polski a konkretnie Suwałki leżą obok Raczek”.  
Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski wręczył w imieniu samorządu, Rady Gminy i mieszkańców 
Panu Rafałowi Czuper za wybitne osiągnięcia sportowe nagrodę 3 000 zł i życzył dalszych sukcesów. 
 

Paraolimpijczyk, tenisista stołowy Pan Rafał Czuper – podziękował wszystkim za otrzymaną nagrodę, 
wyróżnienie z strony Gminy i potwierdził, że od 2018 roku z paraolimpiad nigdy nie wrócił bez medalu. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – życzył, aby kariera sportowa dalej się rozwijała. Nadmienił, 
iż aby osiągać takie sukcesy wymaga od sporowca ciągłości treningów, pracy nad kondycją a poziom, 
jaki Pan reprezentujesz jest dla organizmu wyczerpujący. Podziękował za ten wkład pracy, determinację, 
ponieważ przez posiadanie wśród mieszkańców takich uzdolnionych osób promowana jest nasza Gmina. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski oddał głos Dyrektorowi Szkoły Podstawowej w celu 
udzielenia odpowiedzi na wniesione pytania Radnych do przedstawianej na poprzedniej Sesji informacji  
o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Raczki za rok szkolny 2021/2022. 
 

Dyrektor Szkoły Podstawowej w Raczkach Pan Marek Cieśluk – wyjaśnił, że w przedłożonej Radzie 
informacji z działalności Szkoły Podstawowej im. św. Jana Pawła II w Raczkach przestawione zostały 
dane dotyczące liczby dzieci w poszczególnych: punktach przedszkolnych, oddziałach przedszkolnych 
oraz liczby uczniów i oddziałów w poszczególnych rocznikach. Nadmienił, że w Szkole uczniów  
z opiniami o specyficznych trudnościach w uczeniu w klasach 4 – 8 jest 41, a uczniów z orzeczeniami 
(autyzm z zespołem Aspergera, afazja, niepełnosprawność intelektualna): 10. Poinformował, że 
uczniowie brali udział w wojewódzkich konkursach przedmiotowych i innych konkursach tematycznych. 
Przedstawione w informacji zostały wyniki procentowe egzaminów ósmoklasistów, w formie 
tabelarycznej i na podstawie wykresów, które obrazują poziom wykonania zadań uczniów z naszej 
Szkoły w skali kraju. Stwierdził, że poziom edukacyjny naszych dzieci nie odbiega od uczniów skali 
kraju. Zawsze będą występowały dysproporcje w tym poziomie uczniów poszczególnych klas, co 
obrazuje przedstawiona tabela. Najlepsze wyniki nasi uczniowie uzyskali z matematyki powyżej średniej 
krajowej. Trudno przewidzieć, jakie będą uzyskiwane wyniki w przyszłości, bo Szkoła pracuje na żywym 
organizmie, jakim są nasze dzieci i zależeć to będzie od ich zaangażowania do nauki.  
Poinformował wszystkich o tym, że Szkoła Podstawowa im. Św. Jana Pawła II w Raczkach  przystąpiła 
do akcji “Wszystkie dzieci zbierają elektrośmieci”, której celem jest podniesienie świadomości 
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ekologicznej wśród dzieci i młodzieży, oraz zwrócenie uwagi na prawidłowe zagospodarowanie 
odpadami. Miejscem wyznaczonym do tej zbiórki znajduje się na parkingu wewnętrznym szkoły. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że w związku z awarią systemu 
wykorzystywanego do głosowania, głosowanie odbędzie się za pomocą podniesienia ręki. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy 14 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek obrad sesji Radni otrzymali 
w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 17.11.2022 r. wraz z materiałami do poszczególnych punktów.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że na wniosek Wójta Gminy proponuje 
się wprowadzić do porządku obrad jeden dodatkowy punkt, który rozpatrywany będzie w pkt 11, tj. 
dotyczący rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. Projekt tej uchwały został 
szczegółowo omówiony na posiedzeniu stałych Komisji Rady. 
Zapytał radnych, czy wnoszą dodatkowe uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 14 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad XXXV Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad XXXIV Sesji Rady Gminy. 
4. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wieloletniego programu gospodarowania 

mieszkaniowym zasobem Gminy Raczki na lata 2022-2032. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy 

po umowie zawartej na czas oznaczony. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do wymiaru podatku 

rolnego. 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2022 r. 
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki na 

2023 rok. 
14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi dotyczącej promocji książki pt. „Lichwa” 

autorstwa Miry Modelskiej-Creech. 
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi na działalność Wójta Gminy Raczki. 
16. Zapoznanie z projektem budżetu Gminy Raczki na 2023 r. 
17. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2023 – 2026.  
18. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
19. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 2 do niniejszego protokołu. 
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Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XXXIV Sesji Rady 
Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony 
na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś uwagi do protokołu.  
Pracownik ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący Rady poddał pod 
głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 14 „za” 
przez Radę Gminy Raczki. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 3 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – przedstawił informację z przeprowadzonego Rankingu 
Samorządów przez „Rzeczypospolitą” oceniający efekty działań lokalnych władz miast i gmin w zakresie 
dbałości o jakość życia mieszkańców, stan środowiska i rozwój ekonomiczny przy zachowaniu 
stabilności finansów i wysokiej jakości zarządzania a mianowicie, iż Gmina Raczki w 2020 r. uzyskała 
wysokie 275 miejsce spośród gmin wiejskich. Nadmienił, że w tym rankingu z gmin ościennych 
wyprzedziły jedynie gminy Puńsk, Ełk i Suwałki. Jeszcze kilka lat temu Gmina Raczki plasowała się na 
miejscach od 1300 do 1200. Stwierdził, że ten wynik to wspólne działania Rady Gminy, samorządu, 
Sołtysów i starać się będziemy, aby uzyskać w przyszłości jeszcze lepszy wynik, podejmując działania  
w celu polepszenia jakości życia naszych mieszkańców   
Następnie poinformował, że w przedstawionym sprawozdaniu została zawarta merytoryczna działalność 
Urzędu za okres od 19 października br. do 16 listopada br., tj. wszystkie uchwały podjęte na XXXIV 
Sesji Rady Gminy zostały przekazane do realizacji na poszczególne stanowiska pracy oraz do jednostek 
organizacyjnych Gminy a w okresie między sesyjnym zostało wydanych 11 zarządzeń w różnych 
sprawach, jako Organu i 4 zarządzenia, jako Kierownika Urzędu dotyczących działań wewnętrznych 
Urzędu. Nadmienił, że następujące inwestycje, tj.: 
- budowa dróg gminnych nr 109760B ulicy M. Górskiego nr 109761B ulicy ks. K. Kaczorowskiego  
nr 109762B ulicy ks. W. Balukiewicza, została wykonana i jest w trakcie odbioru technicznego, 
- modernizacja i przebudowa stadionu sportowego przy Szkole Podstawowej w Raczkach, inwestycja 
dwuletnia i zakończona będzie w przyszłym roku, 
- termomodernizacja budynku OSP w Sidorach, inwestycja została wykonana i odebrana, a w przyszłym 
roku obiekt będzie remontowany w środku. Podziękował za współpracę przy tej inwestycji Panu 
Radnemu Romualdowi Kwiatkowskiemu i Sołtys Pani Annie Więcko;   
oraz, że w tymże okresie zostały odebrane następujące inwestycje, tj.:: 
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku Ośrodka Zdrowia w Raczkach,   
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku Biura Obsługi Szkół  
w Raczkach, 
- budowa zewnętrznej i wewnętrznej instalacji gazu ziemnego w budynku OSP w Raczkach. 
Poinformował, że w dniu 24 listopada br. nastąpiło otwarcie ofert na zadanie: „Usługi związane  
z odbiorem, transportem i zagospodarowaniem odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości 
zamieszkałych i niezamieszkałych z terenu Gminy Raczki oraz Punktu Selektywnej Zbiorki Odpadów 
Komunalnych (PSZOK)” i w związku z przedstawioną kwotą został przygotowany i przedłożony Radzie 
Gminy ten dodatkowy projekt uchwały dotyczący metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. 
Stwierdził, że plan inwestycyjny na rok 2022 został wykonany w 90%, nie udało się jedynie zrealizować 
zadania dotyczącego „Modernizacji budynku Urzędu Gminy Raczki”, tj. wykonać elewacji budynku 
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Urzędu. Realizacja tej inwestycji nastąpi w przyszłym roku, ponieważ udało się pozyskać pieniądze  
z zewnątrz i najpierw wykonane zostaną: lepszy podjazd i wejście dla osób niepełnosprawnych. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Załącznik Nr 1. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
 

Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Pan Stanisław Ostrowski – wniósł propozycję do Wójta w imieniu ucznia 
klasy VIII Szkoły Podstawowej dotycząca wybudowania na terenie Raczek rynny betonowej, tzw. 
skatepark  
i zapytał, czy realizacja tego jest możliwa? 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że propozycje budowy skateparku wpływają do 
niego i wstępnie proponowana lokalizacja takiego toru mogłaby być na terenie należącym do Gminy za 
boiskiem szkolnym. Budowa tego możliwa będzie po wykonaniu dokumentacji projektowej i uzyskaniu 
środków z zewnątrz na działania sportowe. Stwierdził, że zadanie to trzeba byłoby zrealizować 
kompleksowo, czyli oprócz tejże rynny zainstalować inne urządzenia wykorzystywane do uprawiania 
sportów ekstremalnych. 
Nadmienił, że w ramach środków na działania sportowe w przyszłym roku na stadionie oprócz 
planowanych założeń inwestycyjnych powstanie kort tenisowy, jak również realizowana będzie 
modernizacja sali sportowej. Gmina przygotuje niezbędną dokumentację i jeśli pojawi się program, to 
wystąpi z wnioskiem o dofinansowanie tego zadania i innych mających na celu aktywizację naszej 
młodzieży.  
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – wniósł do Wójta o organizację turnieju tenisa stołowego pod 
patronatem Wójta z udziałem Pana Rafała Czupra. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – zgodził się na organizację takiego turnieju, ale dopiero po 
przeprowadzeniu modernizacji sali sportowej i ustaleniu z Panem Rafałem Czuprem dogodnego terminu.  
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej oraz kolejne wolne wnioski 
Radnych. 
 

Pkt 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Raczki na lata 2022-2032. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że Rada Gminy Raczki ze względu 
na wniesione rozstrzygnięcie nadzorcze przez Wojewodę do poprzednich zapisów wieloletniego 
programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Raczki na lata 2022-2032 została 
zobligowana do ponownego podjęcia niniejszej uchwały po dokonaniu stosownych korekt. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
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Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 2. – Uchwała Nr XXXV/240/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 6 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy 
dzierżawy po umowie zawartej na czas oznaczony. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że dotyczy to działki nr 922 
położonej w miejscowości Raczki o powierzchni 192,2 m2 wydzierżawionej pod urządzenia telefonii 
komórkowej.  
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 3. – Uchwała Nr XXXV/241/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 7 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do wymiaru 
podatku rolnego.  
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wniosła, że w przedstawionym projekcie uchwały  
o obniżeniu średniej ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2023 r. proponuje się 
obniżyć średnią cenę skupu żyta ogłoszoną w Komunikacie Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego  
z dnia 19 października 2022 r. w sprawie średniej ceny skupu żyta za okres 11 kwartałów będącej 
podstawą do ustalenia podatku rolnego na rok podatkowy 2023 z kwoty 74,05 zł za 1 dt. do kwoty 58,42 
zł za 1 dt. W związku z tym kwota wymiaru podatku rolnego za 1 ha przeliczeniowy w 2023 r. wyniesie - 
146,05 zł.  
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – wniósł, że nasz samorząd, tak jak wiele innych w Polsce zostało 
podstawionych pod ścianę, ponieważ w wyniku działań władz państwowych coraz więcej zadań spada na 
barki samorządów bez zabezpieczenia środków finansowych, np. podwyżka płacy minimalnej od stycznia  
i od lipca. Wniósł, że Rząd dobrze robi je podnosząc, ale w ślad za tym nie idą pieniądze dla samorządów 
na wynagrodzenia nauczycieli, pracowników itp. wypłat, jako pracodawcy i dlatego samorządy muszą 
szukać ich w postaci podwyżek podatków. Mowa tu o kwocie 550 tys. zł. Przytoczył stwierdzenie, że 
Rząd trzeba chwalić, bo daje a gańcie samorząd, bo na realizację tych podwyżek szuka w kieszeni 
mieszkańca  
w postaci podwyżek podatków. Stwierdził, że nie jest to sprzyjający czas na wprowadzanie podwyżek ze 
względu na panującą inflację 18-20 %, gwałtowne podwyżki cen żywności, energii, itp. Wniósł, że 
według ustaleń Gazety Wyborczej Rząd przeznaczył 6 mld zł na inwestycje nietrafione lub małej rangi 
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państwowej, a my samorządy musimy szukać już w dziurawych kieszeniach mieszkańców, żeby znaleźć 
jakiekolwiek pieniądze na realizację tych nakazanych zadań. Poinformował, że jest przeciwny podwyżce 
podatków. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że rozpoczyna się ostatni rok kadencji a ocena 
naszych działań przez każdego z mieszkańca odbędzie się przy urnie. Obecna sytuacja w kraju nie jest 
skora do podejmowania działań, ale jako samorząd musimy podejmować niekiedy trudne decyzje, aby 
zapewnić realizację potrzeb mieszkańców, ich bezpieczeństwo i dążyć do poprawy jakości życia. 
Proponowany przez nas budżet jest zrównoważony i na realizację planowanych zadań nie planuje się 
zaciągnięcia kredytów, a wręcz odwrotnie planuje się spłacić kolejną ratę kredytu. Piastując stanowisko 
Wójta dążyłem do zmniejszenia zadłużenia Gminy i dzisiaj mogę stwierdzić, że Gmina Raczki jest  
w dobrej kondycji finansowej, gdyż udało się go zmniejszyć do 60 %. Stwierdził, że niektóre gminy 
podnoszą podatki nawet o 11,8 – 12 %. Wniósł propozycję podniesienia poziomu podatków lokalnych  
o 6 % względem roku bieżącego, tj. w skali roku w przeliczeniu na 1 mieszkańca wzrost o 20-30 zł. Przy 
konstrukcji budżetu musi być zachowana relacja, tj. wydatki bieżące muszą być pokryte dochodami 
bieżącymi. Tak, jak Pan Radny przytoczył, że w przyszłym roku od 1 stycznia i od 1 lipca wzrasta płaca 
minimalna i Gmina na realizację tych podwyżek i opłat po stronie pracodawcy musi dodatkowo 
zabezpieczyć kwotę 810 tys. zł. Zatrudnionych osób otrzymujących wynagrodzenie na poziomie płacy 
minimalnej jest 31, planowany jest też 5 % wzrost płac. Generalnie w związku z tymi podwyżkami 
Gmina będzie musiała wydać o 550 tys. zł więcej z budżetu. Stwierdził, że finanse Gminy Raczki, 
pomimo podwyżki płac, realizacji wszystkich inwestycji są bezpieczne i zostaną wykonane 
prawdopodobnie bez zaciągania kredytu, a spłacenia raty kredytu. Prognozowana kwota kredytu na 
koniec 2023 r. wynosić będzie 1.171.857 zł, który kilka lat temu wynosił 5.700 tys. zł. Na chwilę obecną 
planujemy takie inwestycje, na które nie potrzeba jest zaciągać kredytu, gdyż nic nie możemy 
przewidzieć, co może stać się w trakcie roku budżetowego, np. nieprzewidziana awaria, itp. i wtedy być 
może będziemy musieli szukać dodatkowych środków.  
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał go pod 
głosowanie. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”, przy  
1 głosie „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 
 

Załącznik Nr 4.– Uchwała Nr XXXV/242/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
nieruchomości. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wniosła, że wysokość stawek podatku od nieruchomości 
na 2023 r. proponuje się podwyższyć o 6 % względem roku bieżącego. Jedynie proponuje się przyjąć 
maksymalną cenę od 1 ha gruntów pod wodami powierzchniowymi stojącymi lub wodami płynącymi 
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jezior i zbiorników sztucznych, za które Gmina otrzymuje rekompensatę od Państwowego Gospodarstwa 
Wodnego - Wody Polskie oraz od budowli 2% ich wartości, które są płacone głównie przez osoby 
prawne. Ponadto nadmieniła, że jeśli chodzi o podatek leśny, to wzorem lat poprzednich będzie 
zastosowana stawka urzędowa na potrzeby wymiaru podatku leśnego. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że biorąc pod uwagę obecną sytuację 
ekonomiczną, która dotyka każdego z mieszkańca zostały zaproponowane podwyżki jedynie o 6 %, a nie 
jak inne samorządy o 12 %, co z tytułu podatków i opłat lokalnych da Gminie przychód ok. 100 tys. zł, 
które stanowią dochód bieżący Gminy i są niezbędne do zachowania właściwej relacji finansowej 
pomiędzy wydatkami bieżącymi a dochodami bieżącymi budżetu Gminy w przyszłym roku. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały 4 głosami „za”, przy  
1 głosie „wstrzymującym się”. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały  
3 głosami „za”, przy 1 głosie „wstrzymującym się”. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”, przy  
1 głosie „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

 

Załącznik Nr 5.– Uchwała Nr XXXV/243/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 9 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek podatku od środków 
transportowych. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycję podniesienia stawek podatku od 
środków transportowych dla poszczególnych rodzajów samochodów: ciężarowych ciągników 
siodłowych, przyczep, naczep, czy autobusów o 6 % względem roku bieżącego. Te propozycje zostały 
ujęte w treści normatywnej uchwały oraz w załącznikach do tej uchwały. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wniósł, że trzy lata temu została podjęta decyzja o znaczącej 
obniżce stawek tego podatku, co w konsekwencji pozwoliło na zwiększenie wpływów do budżetu Gminy  
z tego tytułu poprzez zwiększenie ilości zarejestrowanych pojazdów przez przedsiębiorców na terenie 
naszej Gminy. Obecnie proponuje się stawki zwiększyć o 6 %, a jeśli w następnym roku finanse nam 
pozwolą to może znów zdecydujemy się na obniżenie tych stawek. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały 4 głosami „za”, przy  
1 głosie „wstrzymującym się”. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały  
3 głosami „za”, przy 1 głosie „wstrzymującym się”. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”, przy  
1 głosie „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

 

Załącznik Nr 6.– Uchwała Nr XXXV/244/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 10 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, iż przed rozstrzygnięciem przetargu na 
wywóz śmieci były obawy, że w wyniku znacznego wzrostu kosztów Gmina będzie musiała dokonać 
znacznych podwyżek z tego tytułu. O tej prawdopodobnej sytuacji rozmawiał podczas jednego  
z wspólnych posiedzeń Komisji: z Radnymi, Panią Skarbnik i Panią Zastępcą Wójta i zaproponował, że  
w takim przypadku samorząd sfinansuje część kosztów, aby bardzo nie obciążać mieszkańca. Nie chce, 
aby mieszkańcy przestali płacić, ponieważ trudno te pieniądze później wyegzekwować, trzeba wdrażać 
postępowanie windykacyjne, a nikomu to nie jest potrzebne. W dniu 24 grudnia br. nastąpiło otwarcie 
ofert a raczej 1 oferty, bo do przetargu przystąpiła tylko 1 firma, Przedsiębiorstwo MPO Białystok na 
kwotę 1.699.778,52 zł. W związku z tym zgodnie z wyliczeniami powinniśmy realnie podnieść stawkę 
odbioru odpadów o 4,25 – 4,5 zł, a proponujemy podnieść ją o 3 zł od mieszkańca, tj. dotychczasowa 
kwota wynosi 27 zł od osoby oddającej bioodpady a wzrośnie do 30 zł, i 28 zł dla osoby posiadającej 
kompostownik. Różnicę w kwocie 1,25 - 1,5 zł od mieszkańca samorząd pokryje z własnych środków. 
Wniósł, że ilość wytwarzanych śmieci systematycznie wzrasta i do założeń kalkulacyjnych przyjęta 
została w ilości 1.210 ton a w ubiegłym roku w założeniach przetargowych było 1.150 ton, czyli o 60 ton 
więcej na podstawie prowadzonej ewidencji. Na ten wzrost ilości odpadów wpływ ma nowe 
zameldowania, jak również na potrzeby przeprowadzenia modernizacji PSZOK w Dowspudzie wszystkie 
odpady z placu zostały uprzątnięte. Nadmienił, że w Polsce średnio jeden człowiek produkuje 358 kg 
odpadów komunalnych. co w przeliczeniu na ilość naszych mieszkańców opłata powinna wynosić 41 zł. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 13 głosami „za” przy  
1 głosie „wstrzymującym się”. 

 

Załącznik Nr 7.– Uchwała Nr XXXV/245/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 11 do niniejszego protokołu. 
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Pkt 12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2022 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycje zmian w następującym zakresie: 
- dokonania zmian w planie dochodów budżetu Gminy w zakresie zwiększenia dochodów o łączną kwotę 
- 140.493,37 zł, które dotyczą planowanych wpływów z podatku dochodowego, od spadków i darowizn, 
opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych, opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego, itp. Dodatkowo zmniejszenia planu dochodów z tytułu środków unijnych o kwotę - 
158.637,59 zł w związku z ich przesunięciem na rok następny, 
- dokonania zmian w zakresie zwiększenia planu wydatków o łączną kwotę - 222.131,62 zł, w tym 
dotyczących zakupu materiałów, usług, dotacji dla stowarzyszenia Edukator oraz dla Komendy Miejskiej 
PSP w Suwałkach, zakupu fantoma, itp. Dodatkowo zmniejszenia środków w klasyfikacji wydatków  
w kwocie - 240.275,82 zł dotyczących wydatków ponoszonych w ramach projektu "Rozwój e-usług  
w gminach Związku Gmin Wiejskich Województwa Podlaskiego", które będą realizowane w roku 2023, 
wydatki majątkowe dotyczące modernizacji Urzędu Gminy Raczki, wydatki na wynagrodzenia  
z pochodnymi oraz dotyczące zakupu usług,  
- zmniejszenia planu wydatków majątkowych projektu pn. "Rozwój e-usług w gminach Związku Gmin 
Wiejskich Województwa Podlaskiego" oraz zadania dotyczącego prac w Urzędzie Gminy Raczki, 
ponadto wprowadzenia planu na nowe zadanie dotyczące zakupu fantoma do nauki RKO i udrażniania 
dróg oddechowych, 
- skorygowania planu projektu pn. "Rozwój e-usług w gminach Związku Gmin Wiejskich Województwa 
Podlaskiego" oraz wprowadzenia planu projektu pn. "Dostępny samorząd - granty";  
- zwiększenia planu dotacji dla Stowarzyszenia Edukator na dofinansowanie zadań oświatowych o kwotę 
- 4.622 zł. 
Budżet Gminy po dokonanych zmianach wynosi: 
- po stronie dochodów budżetu ogółem - 38.472.520,72 zł, 
- po stronie wydatków budżetu ogółem - 40.444.746,30 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 8.– Uchwała Nr XXXV/246/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 12 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki  
na 2023 rok. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że stałe zagadnienia w planie pracy 
Rady Gminy Raczki na 2023 rok zostały ułożone w sposób kwartalny a jeżeli pojawią się dodatkowe 
sprawy podlegające decyzji Rady będą przyjmowane do bieżących porządków obrad. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały.  
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Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 9. – Uchwała Nr XXXV/247/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 13 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi dotyczącej promocji książki pt. „Lichwa” 
autorstwa Miry Modelskiej-Creech. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – zapoznał z treścią projektu uchwały Rada Gminy Raczki „po 
rozpatrzeniu skargi wniesionej dnia 16 października 2022 r. na Dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury  
w Raczkach oraz Wójta Gminy Raczki, jako organizatorów spotkania dotyczącego promowania książki, 
pt. "Lichwa", postanawia się niniejszą skargę pozostawić bez rozpatrzenia.” Szczegółowe uzasadnienie 
zostało przedstawione w załączniku do niniejszej uchwały.   
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 10.– Uchwała Nr XXXV/248/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 14 do niniejszego protokołu. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odniósł się do zarzutów stawianych w skardze stwierdzając, 
że nigdy nie był i nie będzie antysemitą. Stoi na stanowisku, iż w naszej Gminie można wyrażać 
wszystkie poglądy, są wolne i dopuszczalne i każdy ma swoje spojrzenie na życie. Nie ma poglądów 
antysemickich  
i nikt nie może ich, jako osobie prywatnej zarzucać, bo tak zostałem wychowany. Dopuszcza wszystkie 
formy kulturowe i uważa, że demokracja do tego zobowiązuje. Docenia wszystkie kultury i w sytuacji, 
gdy trzeba było upamiętnić naszych Żydów Raczkowskich, to bez wahania została wyrażona zgoda na 
zamontowanie w chodniku tabliczek pamięci. Teraz odnośnie tej książki, po zapoznaniu się z recenzjami, 
które są bardzo różne. Osobiście tej autorki nie widział i nie był na tym spotkaniu. Stoi na stanowisku, że 
nikomu nie można zabronić, aby wysłuchał różnych racji. Stwierdził, że w obecnym czasie dochodzi do 
kuriozalnych zachowań, nie możemy temu ulec. Należy pamiętać, że każdy może wypowiadać się tak, 
jak uważa, nie obrażając nikogo, zgodnie z elementami etyki moralnej. 
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Pkt 15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi na działalność Wójta Gminy Raczki. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że skarga wpłynęła od mieszkańca Gminy na 
działalność Wójta w zakresie spraw podatkowych. Była rozpatrywana przez Komisję Skarg, Wniosków  
i Petycji, która zarekomendowała uznać ją za bezpodstawną. Tą sprawę rozpatrywało, również 
Samorządowe Kolegium Odwoławcze, który zrzucił na Radę Gminy do rozstrzygnięcia. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 11.– Uchwała Nr XXXV/249/22. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 14 pkt 15 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 16. Zapoznanie z projektem budżetu Gminy Raczki na 2023 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że projekt budżetu Gminy na rok 2023 
został przedłożony w drodze zarządzenia Nr 0050/88/22Wójta Gminy Raczki z dnia 15 listopada 2022 r. 
Planowane dochody na rok kolejny w kwocie 33.885.005,26 zł, a wydatki w kwocie 34.091.529,88 zł. 
Deficyt budżetu Gminy w wysokości - 1.570.057,47 zł, który zostanie pokryty przychodami 
pochodzącymi z zaciągniętego kredytu długoterminowego w kwocie - 544.000 zł oraz z wolnych 
środków z rozliczenia kredytów i pożyczek w kwocie - 206.524,62 zł, który zostanie pokryty 
przychodami pochodzącymi z wolnych środków powstałych z rozliczenia za rok bieżący. Nie planuje się 
zaciągania kredytu na sfinansowanie, np. deficytu, czy na spłatę zobowiązań, gdyż zostaną one w wyniku 
rozliczenia bieżącego roku. Na chwilę obecna projekcie budżetu zaplanowane zostało 11 zadań 
inwestycyjnych, głównie z dofinansowaniem zewnętrznym, tj. środkami z Polskiego Ładu, bądź środkami 
unijnymi. W projekcie uchwały przewidziane są dotacje dla samorządowych instytucji kultury, dla 
Stowarzyszenia „Edukator” za prowadzenie szkoły we Wronowie, jak również dla podmiotów 
prowadzących działalność pożytku publicznego w zakresie kultury fizycznej i sportu, turystyki  
i krajoznawstwa oraz profilaktyki zdrowotnej i promocji zdrowego stylu życia. Do projektu uchwały 
dołączony jest plan przychodów i kosztów Zakładu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej  
w Raczkach. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wniósł, że budżet jest praktycznie zrównoważony a ten 
deficyt w kwocie 206.524,62 zł będzie pokryty z wolnych środków z roku bieżącego. Na dzień dzisiejszy 
nie planuje się zaciągania kredytu. Natomiast planuje się dokonać spłaty kolejnej raty kredytu. 
Przedstawiona lista zadań majątkowych została opracowana na podstawie pewnych do sfinansowania  
z udziałem środków z zewnątrz na kwotę 11.787.419,84 zł. Stwierdził, że niewątpliwie w trakcie 
przyszłorocznego roku budżetowego ilość tych zadań może ulec zwiększeniu. Porównując przeznaczoną 
kwotę na realizację zadań majątkowych do ogółu wydatków budżetu to stanowi ona 34 % całości 
projektu, można stwierdzić, że w budżecie zachowany jest wysoki poziom inwestycyjny. Zawsze w ciągu 
roku pojawia się coś nowego, nie wszystko da się szczegółowo zaplanować, ponieważ nie jesteśmy w 
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stanie przewidzieć, jakie programy zostaną uruchomione, ale na bieżąco będziemy aktualizować plan 
inwestycyjny o nowe zadania. 
Podziękował Państwu Radnym za dotychczasową współpracę, za podejmowanie mądrych decyzji, 
współpracownikom za dotychczasową współpracę merytoryczną, Państwu Sołtysom. Każdy w dobie 
demokracji może mieć różne poglądy, nie zgadzać się z ogółem, wyrażać swoje zdanie głosując 
przeciwko i nikt w wyniku tego nie będzie osądzany. 
 

Radny Pan Romuald Kwiatkowski – wyjaśnił, że nie jest przeciwny decyzjom Pana Wójta, przeciwny jest 
natomiast brakom inwestycji, bo założona jest pula środków, jaka ma wpłynąć do budżetu z tytułu 
przesyłu gazociągu. Powstanie i przebieg tego gazociągu budził kontrowersje szczególnie pośród 
mieszkańców, przez których grunty on przebiega i dobrze byłoby, aby z tych środków realizować 
jakiekolwiek inwestycje na terenach gdzie on przechodzi. Stwierdził, że aby dopiąć budżet to czasem 
trzeba podnieść podatki, my, jako cała Rada jesteśmy strażnikami wydatków, nie tylko Pan Wójt. Podatki 
pozwalają utrzymać tą Gminę i te podatki nikt nie lubi płacić, ale mają zapewnić jakieś dochody, czy  
6 %, 2 % dla statystycznego mieszkańca nie byłoby tak wiele, za to w budżecie są środki znaczące.  
W ubiegłym roku nikt z nas nie przewidywał, że będzie trzeba dołożyć do dowożenia dzieci, do 
ogrzewania budynków użyteczności publicznej i itp. rodzajów kosztów. Nie płacenie podatków nie 
rozwiąże problemów, podobnie z kwestią wywożenia śmieci. Tak, jak Pan Wójt przytoczył kwota 41 zł 
zapewniłaby obsługę śmieci bez dotacji z budżetu gminy. A tak, przy obecnie przyjętych stawkach, na 
pokrycie tych różnic, dotacji Gmina musi z czegoś wziąć. Dobrze, że w Gminie prosperują duże sklepy, 
stacje benzynowe a teraz dodatkowo gazociąg i gdyby tych inwestycji nie było, to Gmina nie miałaby 
możliwości na uzupełnienie tych braków. Zgodnie z przepisami od przyszłego roku Gmina musi podnieść 
płace pracownikom a za tym pieniądze do Gminy nie idą, tylko samorząd musi sam we własnym zakresie 
je wygospodarować. Pan Wójt dwoi się i troi, aby te pieniądze znaleźć i w sumie udało się ten budżet na 
2023 r. spiąć, tylko rodzi się pytanie, co dalej. Co będzie, jeżeli przyjdą podwyżki na rok 2024? Czy 
Gmina będzie musiała zaciągać kredyty na bieżące utrzymanie i realizację zadań własnych? 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wyjaśnił, że Gmina Raczki na rekompensatę kosztów  
w związku z podwyżkami otrzymała środki w ramach zwiększenia udziałów w podatku dochodowym, tak 
jak pozostałe samorządy wiejskie 2.888 tys. zł z Ministerstwa Finansów, co pozwala na zrównoważenie 
budżetu. Na dzień dzisiejszy nie jest znana kwota wpływu podatku z tytułu gazociągu, ponieważ do 
Gminy nie wpłynęła żadna z tym związana deklaracja. Założona, z Panią Skarbnik kwota stanowi wartość 
hipotetyczną, w porównaniu, jakie otrzymują inne gminy: Gmina Puńsk, Gmina Szypliszki. Odniósł się 
do braku zaplanowanych inwestycji na obszarach, przez które przebiega gazociąg, stwierdzając, że 
przyjęte zostały założenia, iż realizujemy takie inwestycje, do których Gmina może uzyskać 
dofinansowanie ze środków zewnętrznych. Tak, jest to czynione. Bez względu na poglądy i opcje 
polityczne, w ramach Polskiego Ładu, z którego Gmina otrzymała dofinansowanie na realizację 
inwestycji w wysokości 90-95 % i dlatego Gmina może wykonywać inwestycje w wysokości 11-12 mln 
zł a bez takiego dofinansowania Gmina mogłaby wykonać tylko za 2-3 mln zł. Stwierdził, że do Wójta 
należy bez względu na opcje polityczne realizować, jak najwięcej inwestycji, zadań dla dobra lokalnej 
społeczności gminnej i pozyskiwać środki na ich sfinansowanie oraz należycie ich wydatkować, aby 
polepszyć byt naszych mieszkańców. 
 

Radny Pan Romuald Kwiatkowski – wniósł, że działania Wójta na tym polegają, co ma realne 
odzwierciedlenie w realizowanych inwestycjach i Rada Gminy podejmując wotum zaufania Wójtowi 
zawsze docenia te starania i wkład w pozyskanie środków z wszelkich źródeł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do tego projektu budżetu. 
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Załącznik Nr 12. – Zarządzenie Nr 0050/88/22 w sprawie projektu budżetu  
Gminy Raczki na 2023 r. 

 

Pkt 17. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2023 – 
2026. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że projekt Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Raczki na lata 2023 – 2026 został sporządzony na minimalny okres wynikający  
z przepisów tj. na rok budżetowy i trzy kolejne lata, gdyż do końca 2026 Gmina planuje spłatę obecnych 
zobowiązań finansowych i na koniec 2023 r. kwota długu ma wynosić 1.171.857 zł.  
Wszystkie kwoty ujęte w niniejszym projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej dotyczące roku 2023 r. 
są zgodne z projektem budżetu Gminy na 2023 r. Prognozowane dochody bieżące na lata 2024 - 2026 
określono wskaźnikiem wzrostu ok. 5% a kwoty dochodów majątkowych na chwilę obecną nie są znane, 
gdyż są to dochody, które otrzymujemy na realizację inwestycji majątkowych, na które obecnie nie mamy 
podpisanych umów. Podobnie sytuacja się przedstawia, jeśli chodzi o wydatki majątkowe na lata 2024-
2026, to ujęte zostały tylko wartości kwot spłat zobowiązań z tytułu rat kapitałowych i odsetek od 
wcześniej zaciągniętych zobowiązań oraz na wydatki bieżące. 
Plan dochodów i wydatków będzie podlegał bieżącej weryfikacji w latach następnych, kiedy to będzie 
możliwe bliższe określenie środków do pozyskania z zewnątrz, którymi będzie można dofinansować 
potencjalne wydatki naszej Gminy. Jeśli chodzi o spełnienie wskaźników dotyczących dopuszczalnego 
zadłużenia budżetu gminy oraz spłaty zobowiązań w poszczególnych latach prognozy w stosunku do 
dochodów, to zostają one spełnione w latach 2023 - 2026, do którego to okresu mają już zastosowanie 
uregulowania z ustawy o finansach publicznych z 2009 r. W roku 2023 Gmina przewiduje realizację 
zadań z dofinansowaniem unijnym. Podpisano dwie umowy na dofinansowane tychże projektów.  
W okresie, na który sporządzono wieloletnią prognozę finansową, nie przewiduje się udzielania poręczeń 
i gwarancji. Do projektu uchwały w sprawie WPF nie dołączono załącznika przedsięwzięć, gdyż Gmina 
na chwilę obecną nie planuje zadań wieloletnich. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do tego projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki.  
 

Załącznik Nr 13. – Zarządzenie Nr 0050/87/22 w sprawie projektu Wieloletniej Prognozy  
Finansowej Gminy Raczki na lata 2023 – 2026. 

 

Pkt 18. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – przekazała informację, że dnia 5 grudnia 2022 r.  
o godz. 19.00 w Sali widowiskowo- koncertowej w Raczkach odbędzie się spotkanie informacyjno - 
konsultacyjne w sprawie opracowania dokumentacji projektowej wraz z pełnieniem nadzoru autorskiego 
dla projektu pn.: „Prace na linii kolejowej E75 na odcinku Ełk – Trakiszki (granica państwa) – 
dokumentacja projektowa”. Wszystkich zainteresowanych przebiegiem tej trasy kolei zapraszamy na to 
spotkanie. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że to spotkanie dotyczy mieszkańców, przez 
których grunty ta kolej ma przebiegać oraz że będzie osobiście w nim uczestniczył wraz  
z pracownikami Urzędu, którzy merytorycznie współpracują przy opracowaniu przebiegu trasy kolei  
i dróg towarzyszących. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł zapytanie do Wójta, czy będzie realizowana budowa drogi  
w Ogrodnikach, bo to zadanie nie jest ujęte w projekcie budżetu na 2023 r.? 
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Odniósł się do braku realizacji budowy publicznego szaletu na terenie Raczek, który miał powstać przy 
realizacji rewitalizacji Placu Kościuszki w Raczkach, o którego niejednokrotnie monitował, ze względu 
na przyjezdnych turystów.  
Odniósł się do braku budowy żłobka i uważa, że Gmina powinna dążyć do jego budowy, który pozwolił 
młodym rodzicom do szybszego powrotu do pracy. 
Poruszył kwestię utrudnień z swobodnego wejścia do budynku Urzędu Gminy przez osoby 
niepełnosprawne, czy matki z dziećmi na wózku, jak i zamontowane na korytarzu drzwi szklane. 
Wniósł zapytanie, czy urzędnicy gminni mogą sprawdzać, czym mieszkańcy palą w piecu? 
Następnie zapytał, czy możliwe jest dofinansowanie do połączeń autobusowych, ponieważ coraz jest 
mniej tych połączeń i mieszkańcy szczególnie starsi mają problem z dojazdem do lekarzy oraz młodzież 
dojeżdżająca do szkół? 
Wniósł, że powiadomi mieszkańców wsi o spotkaniu w sprawie budowy kolei, bo nie wiadomo, jak 
będzie przebiegać połączenie drogowe Raczek z pozostałymi wsiami. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – odpowiedziała, że drzwi szklane w Urzędzie one 
powstały w momencie obowiązywania ustawy covidowej, która nadal obowiązuje, jak również w tym 
czasie powstał punkt obsługi interesanta. Wniosła też, że żadne uwagi nie dotarły na temat pracy Urzędu  
a jeśli chodzi o drzwi ewakuacyjne one są zamknięte z uwagi na to, że głównym wejściem są drzwi, które 
są otwarte. W momencie, kiedy osoba niepełnosprawna chce wejść, to te drzwi są otwierane. Ponadto, 
aby umożliwić takim osobom dostęp do Urzędu będzie zrealizowana inwestycja polegająca na 
dostosowaniu wejścia i podjazdu dla osób niepełnosprawnych. 
Wniosła, że budowa szaletu w Raczkach jest realnie nie możliwa do realizacji ze względu na wysoki 
koszt w zamian tego taniej jest postawić i utrzymać toalety tzw. Toj toj. 
Odpowiedziała, że urzędnicy gminni mogą sprawdzać, czym mieszkańcy palą, tylko, żeby taką kontrolę 
przeprowadzić należy z wyprzedzeniem poinformować o tym użytkownika pieca o takiej kontroli, co 
praktycznie z punktu widzenia technicznego taka kontrola mija się z celem i nie jest możliwe do 
wychwycenia, czy w tym czasie spaleniu uległy odpady toksyczne.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że wniosek na budowę drogi w Ogrodnikach 
na dzień dzisiejszy jeszcze nie został rozpatrzony przez Wojewodę, w kwestii omówienia spraw 
dokumentacji projektowej tej drogi odbędzie się spotkanie z mieszkańcami w dniu 15 grudnia br. 
Wyjaśnił, że nie udało się spełnić obietnicy wyborczej, jakim jest powstanie żłobka w Raczkach ze 
względu na wysokie koszty budowy takiego obiektu. Jest to inwestycja odkładana w czasie i jeśli będzie 
podjęta decyzja przez Radę, że realizujemy jedną inwestycję drogową a pozostałe środki angażujemy  
w jego budowę, tak się stanie. Najlepszą do realizacji koncepcją byłoby wybudować obiekt żłobkowo- 
przedszkolny dla maluszków i dzieci 3, 4 letnich w okolicach dawnego budynku Gimnazjum. 
Przewidywany koszt budowy opiewa na kwotę ok. 8 mln zł. Poczekajmy do następnej perspektywy 
finansowej i być może będą możliwe do pozyskania fundusze z zewnątrz na realizację tego zadania. 
 

Radny Pan Romuald Kwiatkowski – wniósł, że w Suwałkach powstaje spalarnia śmieci i w związku  
z tym zapytał, czy Gmina będzie korzystać z ich usług? 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wyjaśnił, że na dzień dzisiejszy nie jest w stanie na to 
odpowiedzieć, poruszana była taka kwestia i jeśli Prezydent Miasta Suwałki wystąpiłby o wsparcie przy 
budowie spalarni do okolicznych samorządów, można byłoby nawiązać taką współpracę, jeśli docelowo 
spadłyby koszty śmieci, to jak najbardziej. Stwierdził, że jest to bardzo kosztowna inwestycja z 50-60 % 
dofinansowaniem z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska a pozostały częściowy wkład 
mógłby stanowić również dofinansowanie od okolicznych samorządów w ramach późniejszej 
współpracy. Uważa, że dla dobra Gminy nikt nie odmówiłby takiej współpracy. 
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Pkt 19. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam XXXV Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 
   Piotr Słowikowski  

Protokołowała 
 
Danuta Grabowska 


